

UNESCO



Treaty Series No. 104 (1976)

Amendments
to Articles IV, V and VIII
of the Constitution of the
United Nations Educational,
Scientific and Cultural Organisation

adopted by the General Conference of the
Organisation at its Seventeenth Session

on 24 and 30 October 1972

*Presented to Parliament
by the Secretary of State for Foreign and Commonwealth Affairs
by Command of Her Majesty
November 1976*

LONDON
HER MAJESTY'S STATIONERY OFFICE

12p net

Cmd. 6651

**AMENDMENTS
TO ARTICLES IV, V AND VIII OF THE CONSTITUTION OF
THE UNITED NATIONS EDUCATIONAL, SCIENTIFIC AND
CULTURAL ORGANISATION,⁽¹⁾ ADOPTED BY THE
GENERAL CONFERENCE OF THE ORGANISATION
AT ITS SEVENTEENTH SESSION**

The English text of the Amendments to Articles IV, V and VIII of the Constitution is as follows:—

The General Conference,

Decides to amend Article V, paragraph 1, of the Constitution as follows:
The words “thirty-four” are replaced by the word “forty”.

The General Conference,

Recalling resolutions 7, 11 and 13 adopted respectively at its fourteenth, fifteenth and sixteenth sessions, concerning the composition, method of election and duration of the term of office of the members of the Executive Board,

Being aware that in spite of the measures taken by the General Conference at its previous sessions about half of the Member States have not yet had the opportunity to serve on the Executive Board,

Bearing in mind that the reduction of the duration of the term of office of the members of the Executive Board would speed up considerably the rotation cycle and offer the opportunity to a greater number of Member States to participate in the activities of the Executive Board,

Noting the recommendation of the Executive Board to the seventeenth session of the General Conference as contained in document 88 EX/Decisions, 3.1,

Taking into account Article XIII of the Constitution,

1. Decides to replace the present Article V.A, paragraph 3, of the Constitution by the following text:

“Members of the Board shall serve from the close of the session of the General Conference which elected them until the close of the second ordinary session of the General Conference following that election. They shall not be immediately eligible for a second term. The General Conference shall, at each of its ordinary sessions, elect the number of members required to fill vacancies occurring at the end of the session.”

2. Decides to replace the present Article V.C, paragraph 13, of the Constitution by the following text:

“Notwithstanding the provisions of paragraph 3 of this Article,
(a) members of the Executive Board elected prior to the seventeenth session of the General Conference shall serve until the end of the term for which they were elected.

⁽¹⁾ Treaty Series No. 36 (1961), Cmnd. 1376, as amended by Treaty Series No. 82 (1965), Cmnd. 2784 and Treaty Series No. 99 (1970), Cmnd. 4511.

- (b) members of the Executive Board appointed, prior to the seventeenth session of the General Conference, by the Board in accordance with the provisions of paragraph 4 of this Article to replace members with a four-year term shall be eligible for a second term of four years.”

3. Decides to delete Article V.C, paragraph 14, of the Constitution.

The General Conference,

Decides:

(a) to amend the Constitution as follows:

- (i) Article IV.B, paragraph 6. Replace this paragraph by the following text:

“6. The General Conference shall receive and consider the reports sent to the Organization by Member States on the action taken upon the recommendations and conventions referred to in paragraph 4 above or, if it so decides, analytical summaries of these reports”;

- (ii) Article VIII. Replace this Article by the following text:

“Each Member State shall submit to the Organization, at such times and in such manner as shall be determined by the General Conference, reports on the laws, regulations and statistics relating to its educational, scientific and cultural institutions and activities, and on the action taken upon the recommendations and conventions referred to in Article IV, paragraph 4”.

The French text of the Amendments to Articles IV, V and VIII of the Constitution is as follows:—

La Conférence générale,

Décide d'amender comme suite l'article V, paragraphe 1 de l'Acte constitutif:

les mots “ trente-quatre ” sont remplacés par le mot “ quarante ”.

La Conférence générale,

Rappelant les résolutions 7, 11 et 13 adoptées respectivement à ses quatorzième, quinzième et seizième sessions, concernant la composition, les modalités d'élection et la durée du mandat des membres du Conseil exécutif,

Sachant qu'en dépit des mesures prises par la Conférence générale à ses précédentes sessions, la moitié environ des Etats membres n'a pas encore eu la possibilité de prendre part aux activités du Conseil exécutif,

Considérant que la réduction de la durée du mandat des membres du Conseil exécutif permettrait une rotation beaucoup plus rapide et offrirait à un plus grand nombre d'Etats membres la possibilité de participer aux activités du Conseil exécutif,

Ayant pris connaissance de la recommandation présentée par le Conseil exécutif à la dix-septième session de la Conférence générale telle qu'elle figure dans le document 88 EX/Décisions, 3.1,

Tenant compte de l'article XIII de l'Acte constitutif.

1. Décide de remplacer le texte actuel de l'article V.A, paragraphe 3, de l'Acte constitutif par le texte suivant :

“ Les membres du Conseil exécutif conservent leurs fonctions depuis la fin de la session de la Conférence générale qui les a élus jusqu'à la fin de la deuxième session ordinaire subséquente de la Conférence générale. Ils ne sont pas immédiatement rééligibles pour un second mandat. La Conférence générale procède, lors de chacune de ses sessions ordinaires, à l'élection du nombre de membres requis pour pouvoir les sièges qui deviendront vacants à la fin de la session.”

2. Décide de remplacer le texte actuel de l'article V.C, paragraphe 13, de l'Acte constitutif par le texte suivant :

“ Nonobstant les dispositions du paragraphe 3 du présent article :

- a) les membres du Conseil exécutif élus avant la dix-septième session de la Conférence générale conserveront leurs fonctions jusqu'à l'expiration du mandat pour lequel ils ont été élus;
- b) Les membres du Conseil exécutif qui, antérieurement à la dix-septième session de la Conférence générale, auront été nommés par le Conseil conformément aux dispositions du paragraphe 4 du présent article en remplacement de membres exerçant un mandat de quatre ans, seront rééligibles pour un second mandat de quatre ans.”;

3. Décide de supprimer l'article V.C, paragraphe 14, de l'Acte constitutif.

La Conférence générale,

Décide :

- a) De modifier l'Acte constitutif comme suit :

- i) Article IV.B, paragraphe 6. Remplacer ce paragraphe par le texte suivant :

“ 6. La Conférence générale reçoit et examine les rapports qui sont adressés à l'Organisation par les Etats membres sur la suite donnée aux recommandations et conventions visées au paragraphe 4 cidessus ou, si elle en décide ainsi, des résumés analytiques de ces rapports.”;

- ii) Article VIII. Remplacer cet article par le texte suivant :

“ Chaque Etat membre adresse à l'Organisation, aux dates et sous la forme que déterminera la Conférence générale, des rapports sur les lois, règlements et statistiques relatifs à ses institutions et à son activité dans l'ordre de l'éducation, de la science et de la culture, ainsi que sur la suite donnée aux recommandations et conventions visées à l'article IV, paragraphe 4.”